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EL SR. PRESIDENT:

Passam a la segona sessió. Passam al primer punt de
l’ordre del dia que correspon al debat de les preguntes amb
sol·licitud de resposta oral davant el Ple.

1) Pregunta RGE núm. 634/19, rectificada mitjançant
l’escrit RGE núm. 644/19, presentada per l’Hble. Diputat
Sr. Salvador Aguilera i Carrillo, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa al pagament de bitllets i  de dietes per als
malalts d’Eivissa.

Primera pregunta, RGE núm. 634/19, rectificada
mitjançant l’escrit RGE núm. 644/19, relativa al pagament de
bitllets i de dietes per als malalts d’Eivissa, que formula el
diputat Sr. Salvador Aguilera i Carrillo, del Grup Parlamentari
Mixt. Té la paraula el Sr. Aguilera.

EL SR. AGUILERA I CARRILLO:

Moltes gràcies, Sr. President, i bon dia a tothom. Sra.
Gómez, avui parlem de la sanitat pública a l’illa d’Eivissa o
dels serveis que reben les eivissenques i els eivissencs.
Podríem parlar de la falta de professionals a l’hospital de Can
Misses, la falta de pediatres, de com no tenim encara el servei
d’hemodinàmica a Eivissa o com som l’única illa que no té el
servei de mastectomia amb reconstrucció per a les dones que
sofreixen el càncer de mama; però avui porto el cas d’una
família amb discapacitat, concretament un nen sord; un nin que
no té les mateixes oportunitats per afrontar el dia a dia a la
seva vida i que la seva conselleria... -perdoni- i que la seva
família cerca solucions per fer front a aquesta discapacitat.

Fa unes setmanes va sortir a la llum pública, com a un
element més de denúncia per part de les famílies, la notícia
que l’ib-salut no paga els bitllets i les dietes per al
desplaçament a aquesta família eivissenca que és tractada a
Menorca. Després d’anys de viatges, metges, proves, audífons,
professionals, etc., ha trobat una persona, un professional, una
tecnologia necessària perquè aquest nin pugui escoltar i
minimitzar la greu pèrdua auditiva que té, entre el 85 i el 90%
diagnosticat.

Aquesta família, i concretament la seva mare, així com
tantes altres “supermamis”, que lluiten perquè els seus fills i
filles puguin ser atesos i tenir les mateixes oportunitats, veuen
com l’ib-salut nega els passatges i les dietes per anar a
Menorca; milers d’euros invertits en audífons o aparells que
necessita l’escola i que l’administració ajuda en una petita
proporció . Aquesta família ha de fer, així com altres, un
esforç molt important cada mes; ha presentat informes i
certificats per part de l’escola, del centre auditiu que el tracte,
i l’administració li ha respost negativament.

I per això, Sra. Gómez, li faig aquesta pregunta: per què
l’ib-salut no paga els bitllets i les dietes per desplaçament a
aquesta família eivissenca amb un fill sord tractat a Menorca?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Aguilera. Doncs té  la paraula la Sra.
Consellera Patrícia Gómez.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patrícia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, president, bon dia a tothom. Sr. Diputat, jo el que
li vull començar dient és que entenc perfectament l’angoixa
que pot tenir una família a l’hora de tractar un infant i que
també entenc que cerquin la millor solució que els sembli en
aquell moment a aquella família per tractar el seu fill.

Dit això, les administracions públiques es regeixen per
unes normes que regulen el seu funcionament i no es pot
actuar a demanda.

El Servei de Salut acompleix el reial decret de cartera de
serveis del Sistema Nacional de Salut, que defineix les
prestacions, sense cap tipus de distinció. I en el cas que vostè
anomena d’un nin amb hipoacúsia que viu a Eivissa, va ser atès
a un centre concertat a Palma, perquè a Eivissa no hi ha
audioprotètics que tractin infants o que puguin fer
l’audiopròtesi especialitzada en infants.

Per tant, es va proposar a la família que es traslladés a
Palma perquè el seu fill rebés el tractament en els centres
auditius concertats, perquè, com vostè sap, han d’estar regulats
amb un contracte les diferents empreses. Naturalment, el
Servei de Salut, en aquest cas, li abonava les dietes i e ls
desplaçaments i l’audiopròtesi, o sigui, l’audífon, no?

Jo crec que la sensibilitat que ha demostrat tant la
conselleria com aquest govern, apropant serveis i evitant
desplaçaments i millorant les condicions en el cas que les
famílies s’hagin de desplaçar, doncs són molt e levades en
aquesta legislatura, Sr. Aguilera.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sr. Aguilera, té vostè la paraula.

EL SR. AGUILERA I CARRILLO:

Gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, en aquest sentit em
diu vostè que té concertat aquí a Mallorca, i per què no
concerta justament que li he comentat, després d’anys de
cercar els professionals, i en aquest cas no li funciona
realment els audífons i els serveis tècnics que li donen,
aquesta família demana que pugui tenir exactament les
mateixes oportunitats, així com hi ha altres persones, petits i
grans, que van a qualsevol altre hospital, ja sigui de les Illes o
d’Espanya per intentar rebre la millor atenció en les seves
necessitats...
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EL SR. PRESIDENT:

Sr. Aguilera...

EL SR. AGUILERA I CARRILLO:

... i parlam d’una qüestió molt tècnica, demano que es faci,...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Aguilera, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

EL SR. AGUILERA I CARRILLO:

... que es concerti amb aquest...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Aguilera. Sra. Consellera, té vostè la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patrícia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, president. Com li deia, Sr. Diputat, crec que són
molts els serveis que s’han acostat als ciutadans de les Illes,
de totes les illes, a Menorca, a Eivissa i Formentera, sobretot
s’han posat molts de serveis en marxa.

També crec que s’han millorat, de manera molt substancial,
els  desplaçaments, miri, només fins al setembre de l’any
passat, perquè les dietes que es paguen als pacients tenim sis
mesos perquè ells puguin presentar els justificants, per tant es
paguen... bé, doncs fins que no presenten els justificants, que
es calculen sis mesos després, parlam d’una inversió d’1 milió
d’euros, no és una qüestió econòmica, és una qüestió de
prestacions, de concertació, de contractes, de regulació, de
normatives que regulen el sistema sanitari. En qualsevol cas,
és inamovible, i també crec que hem d’obrir altres
possibilitats en el cas que sigui possible.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

2) Pregunta RGE núm. 599/19, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Maria Antònia Sureda i Martí, del Grup
Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a l’aparcament de Can Misses.

Doncs, passam a la segona pregunta, la RGE núm. 599/19,
relativa a l’aparcament de Can Misses, que formula la diputada
Sra. Maria Antònia Sureda i Martí del Grup Parlamentari El Pi
PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS. Té la paraula la Sra.
Sureda.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, president, senyores i senyors diputats, molt bon
dia. Avui li faria altres preguntes, com la falta de professionals
que hi ha sobretot a urgències a segons quins hospitals allà on
no hi ha pediatres i els han derivat a d’altres, però m’he de
cenyir a la pregunta que li vàrem formular i que també crec
que és molt important, sobretot per als usuaris d’Eivissa.

A partir de dia 1 de gener, els aparcaments de l’hospital de
referència de Mallorca i d’Eivissa ofereixen aquest servei
gratuït als seus treballadors, pacients i familiars, el problema
és que no es va preveure res per a aquelles persones les quals,
sense pertànyer a cap de les tres categories anteriors, i no
parlam ara de Son Espases, sinó de Can Misses, avui aparquen
els cotxes dins aquest aparcament.

I per tant, ens agradaria saber, Sra. Consellera, quin... o si
pensa solucionar els recents problemes d’aparcament que ens
trobam a Can Misses.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sureda. Doncs, té la paraula la consellera
Patrícia Gómez.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patrícia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, president. Sra. Diputada, jo crec que l’aparcament
de Can Misses tenia dos problemes, tenia el d’accessibilitat i
d’equitat, i avui ja no els té, aquests dos problemes que això sí
que realment eren problemes, no els té.

Evidentment, l’ocupació ha augmentat; es fa una anàlisi
diària del moment de màxima ocupació. La mitjana es troba
envoltant el 84% i un dia, el 14 de gener en concret va arribar
al 95%, en el moment de màxima afluència. Això vol dir, 95%
vol dir que encara hi ha 45 places lliures a l’aparcament. A
partir de les tres de l’horabaixa l’ocupació baixa al 37% i el
vespre és d’un 9%.

I com els deia, el problema era que són els dos únics
hospitals, Son Espases i Can Misses, que els ciutadans havien
de pagar per aparcar, i aquest problema està resolt.

També sap que era un objectiu de legislatura, vostè m’ho
ha demanat en altres ocasions, quan es posaria en marxa, i
sabíem de la complexitat, i sempre hem dit que era un objectiu
de legislatura i ara és el que pensam, no? És més, un altre
problema que tenia l’aparcament era que no estava comunicat,
ben comunicat amb l’entrada de l’hospital i ara l’ascensor ja
està disponible, l’ascensor que comunica l’aparcament just
amb l’entrada.

Per tant, pensam que els problemes que realment tenien
els ciutadans de l’illa d’Eivissa estan solucionats. Gràcies.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=201900599
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sra. Sureda, té vostè la paraula.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, president. Respecte de l’ascensor ens ha costat
quatre anys, però bé, veig que li ho varen agrair perquè al final
ha arribat.

També veig que..., i  de fet tots els diputats que hi ha en
aquesta cambra hi estam d’acord, o la gran majoria, que s’havia
de fer la gratuïtat d’aquest aparcament i de l’aparcament de
Son Espases, però el que és cert és que no es poden obrir les
barreres i ja s’ha acabat el problema. 

Es veu que la vigilància del nombre de pàrquings que hi ha
no la fan a les mateixes hores que hi van altres usuaris perquè
abans els usuaris pagaven, però tenien un lloc d’aparcament, i
ara fins i tot -i no sé si ho comenten amb certa ironia- es
comenta que hi ha gent que viu a la zona que ja no té un
aparcament llogat perquè el pot entrar a l’aparcament de Can
Misses, i moltes vegades els malalts i els usuaris quan van a
l’hospital no tenen aparcament per poder anar-hi perquè estan
ocupats i, com he dit, per gent que no utilitza l’hospital.

Entenem que la gratuïtat d’un aparcament no pot significar
purament i simplement alçar les barreres, com li dic, s’han
d’habilitar una sèrie de mecanismes senzills d’identificació
dels usuaris que permetin oferir places d’aparcaments només
a aquells que les necessiten de bon de veres perquè han
d’utilitzar aquest hospital.

Per tant, Sra. Consellera, li demanam que faci qualque cosa
per solucionar aquest problema.

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sureda. Té la paraula la Sra. Consellera.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT: (Patricia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, president. Miri, l’aparcament de Can Misses vell
tenia 204 places d’aparcament gratuït, ara n’hi ha 900 en
aquest aparcament.

Vostè em demana mesures per evitar..., es poden posar
mesures, és cert, però són mesures que perjudicaran els
ciutadans que van a l’hospital.

És clar, és molt complex, Sra. Diputada, perquè els
pacients poden anar-hi per urgències, per consulta o per visita,
això voldria dir validar, esbrinar que cadascuna d’aquestes
persones d’alguna manera passi per un lloc per poder
assegurar-nos que realment han anat on havien d’anar. No es
pot..., no és una mesura senzilla, no ho és, senzill, i sobretot
generaria molèsties als ciutadans, i apostam pel màxim

confort de la població  amb aquestes mesures i per aquest
motiu s’han fet els pàrkings gratuïts i si s’han de...,
evidentment, estam vigilants i si s’han de prendre altres
mesures es prendran, Sra. Diputada.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

3) Pregunta RGE núm. 626/19, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Maria Núria Ri era i  Martos, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a la política d’igualtat de
la Conselleria d’Educació.

Doncs passam a la tercera pregunta, la RGE núm. 626/19,
relativa a la política d’igualtat de la Conselleria d’Educació,
que formula la diputada Sra. Maria Núria Riera i Martos del
Grup Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra. Riera.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Gràcies, Sr. President. Dia 17 de gener vàrem saber que
una funcionària docent interina que havia aconseguit plaça en
un institut de Menorca, embarassada de 39 setmanes era
obligada per la Conselleria d’Educació a desplaçar-se allà per
prendre possessió. La docent embarassada amb dificultats per
viatjar ho va intentar tramitar des de Mallorca sense resultat i
va decidir renunciar a la seva plaça.

Amb tot això perdia el dret a la retribució que li hagués
correspost, apart de l’estat d’ansietat que li ha generat aquesta
discriminació.

Uns dies després vàrem saber d’una altra funcionària que
havia aprovat les oposicions docents aquest estiu, que estava
pendent de fer les pràctiques per poder tenir plaça pròpia i que
s’havia quedat embarassada i estava de baixa per risc
d’avortament per la qual cosa demanava a la Conselleria
d’Educació poder ajornar aquestes pràctiques sense prendre
els seus drets. Però no, la conselleria no l’havia autoritzada ni
li havia contestat cap dels escrits presentats durant els darrers
tres mesos fins al mes de gener actual, i a més l’amenaçava
amb declarar-la no apte i que quedàs la darrera de la llista
malgrat haver obtingut uns dels primers llocs a les oposicions.

Amb tot això, Sr. March, a més de saber que hi ha més
casos de dones discriminades per estar embarassades a la seva
conselleria, resulta que hi ha un mandat parlamentari, aprovat
a proposta del Partit Popular fa tres anys, on s’estableix que
han de fer un pla d’igualtat al sector docent que evidentment
incompleix, a part de les lleis i normes d’igualtat d’homes i
dones aprovada per exemple la darrera a l’any 2016, que també
incompleix.

Ens pot explicar quins són els criteris d’igualtat que aplica
vostè a la seva conselleria?

Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Riera. Té la paraula el Sr. Conseller Martí
March.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Gràcies, president, diputats, diputades. Sra. Riera, no hi ha
discriminació, els casos estan totalment resolts. El que
passa..., -sí, senyora. 

Senyora, si vostè vol parlar, parli, però de moment em
deixi parlar a mi,...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

... la Sra. Riera té la paraula. 

En aquest moments hi va haver dos casos importants: en el
cas d’una persona, d’una interina que, embarassada, va
sol·licitar una plaça a l’institut Guàrdia de Menorca, a causa de
la impossibilitat de poder viatjar ja que les companyies no ho
possibiliten, ho impedeixen, aquella senyora va demanar si hi
havia una altra solució.

La conselleria va possibilitar que prengués possessió a
Mallorca i ipso facto aquesta senyora va renunciar a la seva
plaça, amb la qual cosa aquesta senyora no ha perdut cap dret
ni des del punt de vista de la llista d’interins ni des del punt de
vista laboral ni des del punt de vista econòmic.

Per tant, en els casos que realment no estan previstos,
nosaltres aplicam la llei d’igualtat.

I en el cas d’aquestes funcionàries en pràctiques, que són
cinc mesos i mig, jo sé que vostès d’oposicions no en varen
fer ni una, a totes..., hi va haver una sèrie de persones, de
dones que varen demanar durant el període hàbil poder
realment ajornar les pràctiques. Aquestes tres persones ho
varen fer i està totalment resolt, que realment s’ajornen les
pràctiques sense cap tipus de problemes.

Nosaltres resolem els problemes quan ens ho plantegen,
per tant, no hi ha discriminació de cap tipus, Sra. Riera. El que
és discriminació, sap què és?, treure persones fora, professors
fora, dones fora com varen fer vostès a la passada legislatura,
això sí que és discriminació i anar contra la llibertat.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sra. Riera, té vostè la paraula.

LA SRA. RIERA I MARTOS:

Sr. Conseller, la veritat és que quan la premsa ha criticat la
seva falta de sensibilitat és quan no ha tengut més remei que
cercar una solució a aquests casos que li he dit.

Aquestes dones si no ho hagués publicat la premsa
haguessin perdut el seu dret com a dones treballadores.
Aquesta, Sr. Conseller, és la hipocresia del discurs de
l’esquerra que es diu feminista i després fa lleis d’igualtat per
incomplir-les sistemàticament.

Miri, la polèmica no acaba aquí, resulta que vostè va ser
objecte de crítiques per donar un tracte preferent a dues
assessores del seu gabinet de confiança, aquestes
embarassades i aquestes sí que varen tenir la sort que vostè
nomenàs unes altres persones perquè fessin la seva feina i no
tenguessin els perjudicis que tenen els polítics quan estan de
baixa. Aquestes sí que varen tenir sort.

Sr. Conseller, això es diu política d’amistat i no política
d’igualtat i és donar un tracte preferent a aquelles persones
que són polítiques per sobre de les que són funcionàries,
igualment totes dues embarassades.

Sr. Conseller, mentre vostè no rectifiqui aquesta política,
pot guardar la xapeta lila dins un calaix perquè de moment no
té sentit.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Riera. Sr. Conseller, té vostè la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITAT
(Martí Xavier March i Cerdà):

Sra. Riera, quantes professores embarassades varen treure
vostès a la passada legislatura? Quantes mestres varen treure
vostès a la passada legislatura?

Sra. Riera, una mica de serietat. Jo no funcion en base al
que diu la premsa, mai no he funcionat en base a..., nosaltres
funcionam en base a criteris concrets, tota la resta, Sra. Riera,
són vuits i nous i cartes que no lliguen.

Nosaltres fem una política que fomenta la igualtat; fem
oposicions, estabilitzam les persones, cosa que vostès varen
inestabilitzar persones i centres, però Sra. Riera, lliçons
d’igualtat de vostès ni una, ni una.

Per tant, moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller.
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4) Pregunta RGE núm. 627/19, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Sandra Fernández i Herranz, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a la política d’habitatge.

Passam a la quarta pregunta, la RGE núm. 627/19, relativa
a la política d’habitatge, que formula la diputada Sra. Sandra
Fernández i Herranz del Grup Parlamentari Popular. Té la
paraula la Sra. Fernández.

LA SRA. FERNÁNDEZ I HERRANZ:

Muchas gracias, presidente. Sr. Conseller, usted lleva toda
la legislatura sacando pecho de su política de vivienda a pesar
de los preocupantes datos del acceso a la vivienda que hay en
nuestra comunidad autónoma y que vamos conociendo
siempre a través de los medios de comunicación.

Casi finalizada la legislatura, completados prácticamente
estos cuatro años, ¿considera este govern que ha llevado a
cabo una buena política de vivienda?

Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Fernández. Té la paraula el Sr. Conseller
Marc Pons.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Home, si tenim en compte
d’on veníem i la magnitud del problema que ens vam trobar, jo
crec que ningú no pot posar en qüestió que aquest govern no
hagi actuat, no hagi abordat el problema de cara i no hagi
plantejat mesures per tal de voler-ho resoldre.

Tenim la primera llei d’habitatge que ja està aprovada i que
comença a donar els seus resultats, la primera, mai no n’hi
havia haguda cap en aquesta comunitat autònoma.

Tenim més de 4.000 famílies que cada any es beneficien
perquè els pagam el 40% del lloguer a fons perdut durant tot
l’any; més de 500 habitatges que en aquests moments ja estan
dissenyats, estan planificats , alguns en fase de licitació i
alguns ja han començat; tenim un paquet ampli de mesures
fiscals que no hi eren; tenim línies d’ajudes directes a
compravenda i a la rehabilitació; adequam la renda a les
famílies que resideixen a pisos de l’IBAVI; l’obertura
d’oficines a Menorca, a Eivissa i a Formentera de l’IBAVI que
abans no hi eren perquè vostès les havien tancades; l’impuls a
noves iniciatives, com puguin ser les cooperatives, amb cinc
promocions, de 117 habitatges.

I el que encara crec que és més important, deixam per a la
propera legislatura 80 milions d’euros compromesos a
plurianuals a través de pla estatal i de pressuposts de la
comunitat autònoma, i, a més a més, solars i projectes perquè
qui vengui els pugui donar continuïtat.

Per tant, sí, sí que hem fet feina, Sra. Fernández, tot i que
som molt conscients de les dificultats que ens vam trobar i de
la poca feina heretada.

Moltes gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sra. Fernández, té vostè la paraula.

LA SRA. FERNÁNDEZ I HERRANZ:

Muchas gracias, presidente. Sr. Conseller, la pregunta
sería, también, si todas estas actuaciones habrán servido para
solucionar el problema. 

Mire, le recuerdo que la situación a día de hoy es que el
precio  de la vivienda en nuestra comunidad autónoma ha
aumentado más de un 40% en los últimos años. Si hablamos
de Palma, por ejemplo, es todavía más grave, que ha
aumentado un 50%, estamos en máximos históricos. El precio
medio de alquiler de la vivienda, por ejemplo para una vivienda
de 90 m2, que sería lo adecuado para una familia, supera los
1.000 euros, se encuentra ya en más de 1.080 euros.

Va a acabar esta legislatura con más de 1.300 millones de
euros que la pasada legislatura y no vamos a tener ni una sola
vivienda de protección oficial acabada; promesas y más
promesas, como también son las promociones en relación a
las cooperativas. Ese plan de choque contra los desahucios
que prometían los cien primeros días ya ni hablamos, ni está
ni se le espera. Su desastrosa ley de alquiler vacacional que
ustedes prometían que tendría como efecto la bajada de los
alquileres y la puesta en el mercado de más, mentira, ha sido
un completo fracaso.

De sus magníficos planes ya sabemos, ya vemos el
resultado, seis beneficiarios en el programa de rehabilitación
y cero en el de expropiación de viviendas, que, por cierto,
¿nos podría contestar si ya han llegado a un acuerdo con el
Estado respecto a todos aquellos artículos que el Estado, bajo
su gobierno, ve inconstitucionales de esta ley? Que le
recuerdo que son todos aquellos que hace referencia a la
expropiación de viviendas, porque nos parece bastante
arriesgado y bastante irresponsable que, teniendo algunos
artículos que están recurridos por esa posible
inconstitucionalidad, ustedes se dediquen ya a expropiar. 

Si pasamos a las ayudas de alquiler, de las que ustedes
tanto  presumen, le recuerdo que vienen prácticamente
financiadas por el Estado. El Plan de vivienda que duplicó la
financiación para Baleares es del Partido Popular. Y nos
alegramos de que aumenten, pero ¿nos podrían decir si las
están pagando? ¿Nos podría contestar si todas las ayudas, por
ejemplo, del 2017 se han pagado? Porque si no se pagan
tampoco servirá para nada. 

Mire, usted ahora podrá echar otra vez la culpa al Partido
Popular, podrá seguir sacando pecho, pero la realidad es que
dejarán una situación de acceso a la vivienda mucho peor de la
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que encontraron, y eso, por mucho que usted quiera negarlo,
se llama fracaso.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Fernández. Sr. Conseller, té vostè la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Li he explicat tota una sèrie
de mesures que estàvem impulsant, que la legislatura passada
no hi eren i que vostès les varen desmantellar. I jo ara els
deman: si qualque dia, qualque dia, vostès arribassin a governar
una altra vegada què farien en política d’habitatge, o tornarien
desmuntar tot? Tornarien vendre solars, projectes i habitatges
una altra vegada? Deixarien de donar ajudes al lloguer? Perquè
açò és el que han defensat sempre fins ara.

Tornaran votar una altra vegada amb Podem -com ja van fer
aquí- per destrossar la part turística en aquest cas a nivell de
Govern d’Espanya per defensar els grans tenidors? Aquesta és
la seva política que hem sentit fins ara? Per açò van bloquejar
la Llei d’habitatge, l’única esmena a la totalitat, perquè
defensaven els grans tenidors i a les entitats financeres en lloc
dels ciutadans?

Hi ha una diferència molt clara, la problemàtica és molt
gran, Sra. Fernández, però vostès defensen els que en tenen
molt, els fons voltors i els grans tenidors i nosaltres...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller...

EL SR. CONSELLER DE TERRITORI, ENERGIA I
MOBILITAT (Marc Isaac Pons i Pons):

... defensam els ciutadans que volen accedir a un habitatge.
Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies.

5) Pregunta RGE núm. 628/19, presentada per l’Hble.
Diputat Sr. Vicent Serra i Ferrer, del Grup Parlamentari
Popular, relativa als aparcaments de l’Hospital de Son
Espases i  Can Misses.

Doncs, passam a la cinquena pregunta, la RGE núm.
628/19, relativa als aparcaments de l’Hospital de Son Espases
i Can Misses, que formula el diputat Sr. Vicent Serra i Ferrer,
del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr. Serra. 

EL SR. SERRA I FERRER:

Gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, dia 1 de gener es
va iniciar la gratuïtat de l’aparcament de l’Hospital de Son
Espases, però 2.468 places no han estat suficients i es va
desbordar; la fila de cotxes va arribar fins a la rotonda de la
carretera de Valldemossa i la policia local va denunciar
vehicles mal estacionats fins i tot a aparcaments per a
persones amb discapacitat, pas de vianants i aceres.

Han estat insuficients les places i ho seguiran sent amb les
noves 392 que ja han anunciat que posarien en marxa a finals
de gener, amb un cost d’1 milió d’euros més a costa d’espais
verds, arrasant zones enjardinades i movent tones de terra per
canviar gespa per vehicles, perquè l’accés en transport públic
ha estat un fracàs absolut.

A Can Misses igual, tot l’aparcament ple abans de les nou,
vostè parla d’un 97%, però aquest 3% que teòricament queda
massa lluny de l’ascensor, massa lluny dels accessos i sense
cap cadira de rodes a disposició.

Per tant, Sra. Consellera, realment considera efectiva i
planificada la posada en marxa de la gratuïtat dels aparcaments
de l’Hospital de Son Espases i de Can Misses?

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Serra. Té la paraula la Sra. Consellera Patrícia
Gómez.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patrícia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies, president. Sense cap dubte, Sr. Serra. Una vegada
més supòs que els molesta que aquest govern hagi complert
amb un compromís amb els ciutadans que era que no
aparcàssim una mesura d’equitat que suposava no pagar quan
necessiten anar a l’hospital, a urgències, a consultes, a veure
un familiar. Supòs que els molesta i tracten d’inventar tots els
mals possibles, els inventen, eh?, tots els mals possibles, no
sé si per desprestigiar la mesura, per desprestigiar el Govern,
com a mínim ho intenten.

Vostè ha fet un..., ha explicat com s’han ampliat les places,
però varen dissenyar..., el PP va dissenyar aquest hospital amb
1.800 places i 1.000 metres menys a urgències.
Afortunadament, arriba un pacte de progrés i a l’any 2011 ja
amplia l’aparcament a 2.400..., al voltant de 2.400 places, va
ser l’anterior govern del pacte de progrés que va ampliar
aquest aparcament. Governen quatre anys, tornam a arribar
nosaltres, fem una ampliació de 500 places més, que estaran
ja disponibles, 500 places més, tenim 2.900 places
d’aparcament gratuït a Son Espases; és l’aparcament gratuït
d’un hospital més gran d’Espanya, més gran d’Espanya, hem
mirat to ts els hospitals grans i tenen al voltant de 700, 900
places. 2.900 places gratuïtes a Son Espases.
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Per tant, és efectiva? Sí, perquè el que preteníem era que
els ciutadans no haguessin de pagar. Està planificada? Sí, fa
anys que l’estam planificant, que hem augmentat el volum de
places que hi ha i que a sobre tenim un bus llançadora a un
aparcament dissuasiu. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sr. Serra, té vostè la paraula.

EL SR. SERRA I FERRER:

Gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, no podem estar
mai en contra d’una mesura que la iniciativa parlamentària va
ser del Partit Popular aquesta legislatura, però jo li deman per
l’organització, Sra. Consellera. Miri, organització, per
exemple, és que no puguin aparcar ni les ambulàncies;
organització és, per exemple, que els nous aparcaments
estiguin acabats, efectivament, però no estan indicats i, per
tant, estan buits, això és falta d’organització, Sra. Consellera. 

Per exemple, una cosa que m’ha fet molta gràcia és que
una de les iniciatives que ha presentat vostè a través del
director de Gestió és demanar, per una circular interna
d’intranet hospitalària, que animen el personal perquè hi vagi
en bicicleta. Per tant, considera que això és una mesura
absolutament coherent i el context és el que estam? Doncs,
Sra. Consellera, crec que necessita un cafè volant.

Sra. Consellera, compareixença a Comissió de Salut, 24
d’octubre de 2018, a pregunta dels grups parlamentaris no ens
va dir ni el cost ni com havien preparat l’organització  de la
gratuïtat, i ja sabem perquè, no s’havia organitzat res i només
a Son Espases el cost és de més de 100 milions d’euros. La
Junta de Personal de Son Espases ha denunciat la mala gestió
de l’obertura del pàrquing, precipitada, imprudent i urgents,
sense estar preparades totes les 2.860 places d’aparcament per
un interès purament electoral. 

Varen contractar el servei d’autobús a les tres i mitja de la
tarda del 9 de gener, després de veure que s’acomplia el
desbordament que li vàrem anunciar a comissió, han posat
pilons per reservar places en detriment dels treballadors, i el
que han aconseguit és que ara, amb una gratuïtat que ens pot
costar de 100 a 120 milions, sigui més difícil trobar un
aparcament, també per al personal que no arriba a temps...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Serra.

EL SR. SERRA I FERRER:

... als canvis de torn i per als pacients que arriben tard a les
cites. Per tant, Sra. Consellera, una altra vegada precipitació...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Serra, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

EL SR. SERRA I FERRER:

... per oportunisme polític.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Serra. Sra. Consellera, té vostè la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Patrícia Juana
Gómez i Picard):

Gràcies. A Son Espases l’aparcament està al voltant del 85-
90% d’ocupació. Miri, fan alarmisme, fa alarmisme, Sr. Serra;
les ambulàncies amb una barrera posada i cua de cotxes per
entrar al pàrquing té molta més dificultat que si no hi ha
barrera, això és una qüestió ja..., vaja, així de senzilla. Per tant
si hi ha barrera és molt més difícil accedir que si no hi ha
barrera. Mirin fins on arriben a inventar.

I, ja li ho dic, el que els passa és que els sap greu, els sap
greu que a partir de gener els pensionistes no paguin els
medicaments, que els aparcaments siguin gratuïts, i a sobre
aquest govern sigui capaç de reduir el deute que vostès varen
deixar. El PP sí que ha fet molt de mal a les butxaques dels
ciutadans, Sr. Serra.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

6) Pregunta RGE núm. 629/19, presentada per l’Hble.
Diputat Sr. Miquel Vidal i  Vidal, del Grup Parlamentari
Popular, relativa a política de l a Conselleria de Medi
Ambient, Agricultura i Pesca.

Passam a la sisena pregunta, la RGE núm. 629/19, relativa
a política de la Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i
Pesca, que formula el diputat Sr. Miquel Vidal i Vidal, del
Grup Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr. Vidal.

EL SR. VIDAL I VIDAL:

Gràcies, Sr. President. Senyores i senyors diputats, bon
dia. Sr. Conseller, les polítiques en matèria agrària que ha duit
al llarg d’aquesta legislatura no ens han fet sentit millor, als
pagesos, del que ens sentíem abans, polítiques com la creació
de parcs naturals o ampliació de parcs naturals existents sense
gens de diàleg ni consens, polítiques d’ampliació de ZEPA o
de creació de noves ZEPA sense gens de diàleg ni consens; o
com em va passar la setmana passada, que vaig trobar un pagès
enmig del carrer i em diu: “A la fi he cobrat la subvenció que
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havia demanat l’any 2016!”, quan aquí vostè ens diu que va al
dia de pagament de subvencions.

Amb polítiques com la darrera, amb accions com aquesta
darrera que ha estat aprovar una llei agrària espenyant el diàleg
i el consens que tenia una llei agrària en vigor, aquestes
polítiques que ha duit a terme, Sr. Conseller, no ens fan sentir
gens contents ni una mica, als pagesos. I jo li deman: em
podria dir quins són els avantatges per als pagesos de declarar
zones ZEPA noves o d’ampliar les zones ZEPA que hi ha
existents?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Vidal. Té la paraula el Sr. Conseller Vicenç
Vidal.

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

Bon dia, senyors diputats, Sr. President. Sr. Vidal, veig que
vostè avui s’ha alineat amb la Llei de residus: em recicla una
pregunta que ja em va fer el juliol i em reutilitza tòpics,
mentides i falsedats que han repetit una vegada rere l’altra
durant tota la legislatura; veig que per al debat de després ja
està alineat i està ben preparat.

En aquesta legislatura hem estat al costat dels pagesos, en
els moments difícils: les inundacions, el Xylella, en tots els
moments de sequera que vostès fins i tot negaven. Hem estat
al costat dels pagesos en la política agrària comuna, la PAC;
enguany no han dit res, vostès, de la PAC, quan vàrem ser els
primers a pagar-la; amb el Pla de desenvolupament rural que
vostès ni el dotaren, l’hem dotat, som la quarta comunitat amb
major índex de pagament del Pla de desenvolupament rural.

Vostès em diran que la línia d’INEA és la que va més tard.
Sí. Només en aquesta, que és la que va més tard, hem duplicat
el nombre d’expedients que vostès feren a la seva legislatura.

I si vostè em volia demanar per les ZEPA, demani per les
ZEPA. En aquesta legislatura hem fet una política pròpia; a
més a més dels recursos propis de la conselleria hem
aconseguit recursos de l’ITS i hem pogut fer també
replantacions, ajudar tots e ls escorxadors, hem pogut
reconèixer el paper de (...) positives a la diversificació agrària
a través d’ITS, més de 20 milions. Hem estat al costat dels
pagesos sempre.

Les ZEPA són un avantatge per al sector agrari.
Reconeixen la seva importància i la seva tasca. Si l’agricultura
està permesa a les ZEPA, si la caça està permesa, si
l’agricultura l’acord del Consell de Govern diu que s’ha de
potenciar l’agricultura, quins interessos defensen vostès?,
perquè els dels agricultors, no. Deixin de posar els agricultors
com sempre d’excusa per voler fer altres coses.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sr. Vidal, té vostè la paraula.

EL SR. VIDAL I VIDAL:

Gràcies, president. Sr. Conseller, li he dit al llarg de quatre
anys que no toca de peus a terra. Com venir aquí a dir-me que
les ZEPA són avantatjoses per als pagesos i ells es passegen
pel carrer repartint pamflets com aquests que li diuen que no
volen més ZEPA, que els estan amargant la seva feina? Com
pot ser que no es passegi pel carrer vostè i no sàpiga què
opinen els pagesos de la seva política? Com pot ser que no
sigui capaç de reconèixer que va malament quan només li ho
dic per al seu bé? Com pot ser capaç de dir que allò que fa ho
fa ben fet quan l’altre dia, quan havien aprovat la Llei agrària,
no té ningú que li doni suport dels pagesos més que els quatre
que vénen aquí a fer-li mamballetes perquè vostè els paga?

Sap què li dic, Sr. Conseller, que de les feines que li va
manar la presidenta quan el va nomenar conseller, que li va dir
“cuidi els pagesos, cuidi el medi ambient i cuidi els mariners”,
vostès no n’ha sabut fer cap, d’aquestes tres feines, cap ni una,
i li diré per què. Dels pagesos, se n’ha oblidat; del sector
primari, se n’ha oblidat; i del sector mediambiental s’ha deixat
influenciar pel GOB i per quatre pseudobiòlegs i
pseudoecòlegs que li han marcat unes polítiques que no són ni
a favor dels pagesos...

(Remor de veus)

... ni són a favor de la conservació del medi ambient. Això li
sap greu, Sr. Conseller.

Però sap què dic? Com deia l’altre dia, que els pagesos són
intel·ligents, que vostè ja ha dit que se’n va al Consell de
Mallorca...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

EL SR. VIDAL I VIDAL:

... i que d’aquí a un parell de mesos els pagesos podrem tornar
a respirar.

Gràcies, president.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Vidal. Sr. Conseller, té vostè la paraula.
Guardin silenci, per favor.
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EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

Sr. Vidal, començarem pel principi. Crec que ara mateix
vostè hauria d’oferir una disculpa al sector agrari, als
representants d’Unió de Pagesos, als representants
d’UCABAL, als representants de varietats locals, als
representants d’APAEMA, que hi havia l’altre dia els
representants d’AGRAME, que l’altre dia eren aquí escoltant
la Llei agrària. Si ho vol dir, l’única entitat que no hi era és la
que cobra més, cent mil vegades més agraït hauria d’estar a
aquest conseller haver cobrat prou més que la resta d’entitats
agràries. 

Vostès confonen sempre sistemàticament ASAJA amb el
sector agrari, i jo li diferenciaré una cosa, la hi diferenciaré,
perquè tenc molt de respecte als socis d’ASAJA, però com
deia el Sr. Cortès, un anterior president, ja està bé que la
cúpula d’ASAJA estigui segrestada per exalts càrrecs del Sr.
Company i del Partit Popular.

Vostè deixi d’utilitzar el sector agrari per fer política
baixa, per dir mentides. Aquest govern està més que mai al
servei del sector agrari, de tot el sector agrari, no sols dels
interessos d’un parell. Aquest sector ens hem preocupat de
tots: dels grans, dels petits, dels mitjans; vostès només es
preocupaven d’un parell. Aquí hi ha la diferencia entre vostès
i nosaltres.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller...

EL SR. CONSELLER DE MEDI AMBIENT,
AGRICULTURA I PESCA (Vicenç Vidal i Matas):

D’agricultura vostè no em doni cap lliçó, i  no vulgui
passar...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Conseller, se li ha acabat el temps, moltes gràcies.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Gràcies. Gràcies, Sr. Conseller. 

7) Pregunta RGE núm. 630/19, presentada per l’Hble.
Diputat Sr. Santiago Tadeo i Florit, del G rup
Parlamentari Popular, relativa als fixos discontinus.

Passam a la setena pregunta, la RGE núm. 630/19... 

(Continua la remor de veus)

... -silenci, per favor-, relativa als fixos discontinus, que
formula el diputat Sr. Santiago Tadeo i Florit, del Grup
Parlamentari Popular. Té la paraula el Sr. Tadeo.

EL SR. TADEO I FLORIT:

Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats.
Sr. Conseller, la reforma laboral, tan menyspreada i criticada
per vostès, que segueix vigent després de sis mesos d’un
govern socialista a Madrid, tenia una disposició addicional que
establia una bonificació per a la contractació  de fixos
discontinus en determinats mesos de l’any, perquè a causa de
la situació de crisis que hi havia aquestes persones poguessin
tenir més mesos de feina per després poder tenir les
prestacions adequades, al mateix temps que poder allargar la
temporada turística.

A partir de la seva aprovació any rere any els pressuposts
generals de l’Estat han anat aprovant disposicions addicionals
on es feia una pròrroga d’aquesta bonificació. Davant la
situació en què està actualment el Govern de Madrid, on no hi
ha pressuposts, on difícilment s’aprovaran, creu que aquesta
bonificació per a la contractació de fixos discontinus
determinats mesos estarà vigent l’any 2019?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Tadeo. Té la paraula el Sr. Conseller Iago
Negueruela.

EL SR. CONSELLER DE TREBALL, COMERÇ I
INDÚSTRIA (Iago Negueruela i Vázquez)

Sí, Sr. Tadeo, yo creo que es muy sencillo. Si ustedes
votan los presupuestos generales del Estado y esta moción
estará vigente y se podrán beneficiar los fijos discontinuos.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. Sr. Tadeo, té vostè la paraula.

EL SR. TADEO I FLORIT:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, si no quiere
gobernar no gobierne, pero no pase la pelota al Partido
Popular.

(Remor de veus)

Ustedes tienen una responsabilidad que es gobernar en
Madrid, y en estos momentos no está claro que esta
bonificación, que tanto ayuda a los fijos discontinuos de
Baleares, tenga una continuidad porque no hay presupuestos,
y difícilmente los presupuestos se van a aprobar. Por lo tanto
lo que ya le decimos es que lo que tiene que hacer es pedir a
Madrid, si le hacen caso, porque no le hacen mucho caso a
este gobierno en Madrid, que haga un decreto ley para que las
empresas puedan contratar con esta bonificación a los fijos
discontinuos de las Islas Baleares.

Pero además usted, que en las últimas preguntas me hace
contraponer los distintos modelos del Partido Popular y de su
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gobierno cuando gobiernan ustedes, pues yo le diré tres
aspectos fundamentales para las Islas Baleares. El primero,
modelo de financiación de las comunidades autónomas; con
el Partido Popular siempre se hablaba de ir a la reforma; llegó
el gobierno socialista y dijo que de esto ni hablar, que quedaba
aparcado, que en esta legislatura nada de nada. Con el Partido
Popular, en relación al REB, se aprobó un régimen fiscal
especial para Baleares que ustedes renunciaron, y ahora
esperamos un regreso al pasado, a noviembre de 2018, para
que se apruebe de manera inminente un nuevo REB para
Baleares, que tampoco. Y las inversiones estatales, un -12%
teniendo unos presupuestos expansivos.

Pero no se preocupe, tan solo le quedan 117 días para
seguir claudicando delante del socialismo madrileño.

Moltes gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Tadeo. Sr. Conseller, té vostè la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TREBALL, COMERÇ I
INDÚSTRIA (Iago Negueruela i Vázquez)

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Tadeo, los presupuestos
generales del Estado incorporan año tras año esta disposición
adicional, año tras año en los últimos tres años, y se ha votado
de forma mayoritaria. Que yo sepa el año pasado se votó, o se
aprobó el miércoles 4 de julio de 2018 -4 de julio de 2018-
y no le he visto, el año pasado, hablar del riesgo que suponía
para nuestra economía y para nuestros fijos discontinuos, ¿por
qué? Porque ustedes no decían nada y no decían nada al sector
turística y no trabajaban a favor de dicha enmienda y, por tanto,
se aprobó el 4 de julio.

Por tanto, ahora todavía estamos en enero, hay tiempo para
que se apruebe la Ley de presupuestos generales del Estado y
por tanto se incorpore esta bonificación, hay tiempo más que
de sobra, no se preocupe.

Pero de todas formas en materia turística, ustedes
lecciones últimamente pocas porque ustedes creo que ahora
hacen un discurso en favor de los fijos discontinuos cuando en
la última votación que ustedes han podido hacer en este
parlamento votaron en contra del turismo, votaron en contra
de los presupuestos, de la ATIB, en contra de la promoción
turística. Por tanto, lecciones de este Partido Popular del
sector turístico, las justas.

Ustedes votaron en contra. A ustedes les tiró de las orejas
la federación hotelera, creo que el 21 de diciembre les tachó
de irresponsables por mentir, por engañar, por confundir y no
por cometer ningún error, y ahora me imagino que tienen que
preguntar esto para intentar..., volver a intentar acercarse al
sector turístico del que tan lejos están. 

No se preocupe, voten a favor de la Ley de presupuestos
generales del Estado, vótenla, no tienen problema, si tanto les
importan los fijos discontinuos de esta comunidad autónoma...

(Remor de veus)

... voten a favor de la Ley de presupuestos generales. La última
se aprobó en 4 de julio de 2018, hay tiempo, Sr. Tadeo,
pueden estar tranquilos durante estos seis meses y durante los
cuatro próximos años. 

Con su discurso, con sus políticas les quedan muchos años
más de oposición, no se preocupen, nosotros seguiremos
trabajando en mejorar los derechos de la ciudadanía, de los
trabajadores, de las trabajadoras como en breve conocerá... los
datos de la Encuesta de Población Activa que espero que sepa
entender, que espero que sepa defender y que espero que
también sepa poner en valor.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Conseller. 

8) Pregunta RGE núm. 631/19, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Margarita Prohens i Rigo, del G rup
Parlamentari Popul ar, relativa a la gestió de la
Conselleria d’Hisenda i Administracions Públiques.

Passam a la vuitena pregunta, la RGE núm. 631/19, relativa
a la gestió de la Conselleria d’Hisenda i Administracions
Públiques, que formula la diputada Sra.  Margalida Prohens i
Rigo del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula la Sra.
Prohens.

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, Sra. Consellera Cladera, a
tres mesos i mig de la catàstrofe de la zona del Llevant de
Menorca que va deixar 13 víctimes mortals i que encara ens
commou a tots, vostè ha presentat un informe, un informe que
no és definitiu i un informe que no és complet, com
reconeixen els mateixos membres del seu govern.

I quina ha estat la nostra sorpresa, si, després de presentar
aquesta informe, hem pogut llegir coses com que “el
Gobierno balear reconoce falta de previsión y medios en la
riada de Sant Llorenç”, cosa que vostè havia negat a la seva
compareixença o “critica la falta de implicación en la
respuesta y manejo de la crisis de la Dirección General de
Recursos Hídricos”, però la cosa no acabava aquí. L’endemà
de la presentació  d’aquest informe, des de Medi Ambient
“acusa a Emergencias de pretender endosarle los fallos en
la riada, afirma que sólo quiere crear una cortina de humo
para descargarse de su responsabilidad ante la caótica -
repetesc el que li diuen els membres del seu govern: caótica-
respuesta en Sant Llorenç”.
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Diuen que des de Medi Ambient acusen Emergències de
no activar els serveis, de no activar els serveis de l’IBANAT
fins a les nou del matí de l’endemà, de dia 9 d’octubre, o
d’obviar en aquest informe dades que els poden perjudicar.

Què està passant, Sra. Cladera? Què va passar dia 9
d’octubre? I, quan sabrem la veritat, tota la veritat?

Deixi’ns de purgues internes, que és el que han fet des del
primer dia entre el Partit Socialista i MÉS sobre qui carregar
les culpes. Hi ha..., hi va haver 13 morts, Sra. Cladera.
Considera que aquestes acusacions entre els membres del seu
govern mostren respecte cap a les famílies, respecte cap a les
víctimes, respecte cap als grups parlamentaris que encara no
hem rebut tota la informació que els vam demanar?

I com dic, el seu mateix informe desmenteix la seva
compareixença en què va dir que a l’112 sí que hi havia mitjans
suficients, s í que hi havia un cap de sala i que tot havia
funcionat correctament. Vostè va amagar informació en
aquella compareixença, va amagar un informe dels mateixos
tècnics de l’112.

I ara li deman: quan sabrem tota la veritat?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Prohens. Té la paraula la Sra. Consellera
Catalina Cladera.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

Gràcies, Sr. President, bon dia a tothom. Sra. Prohens, hem
anat informant cada pas de com..., hem estat transparents
donant informació a cada moment sobre el tema de la tragèdia,
la gestió de l’emergència de la tragèdia de la catàstrofe de
Sant Llorenç dia 9 d’octubre, però el primer que diria jo és
que..., i vull demanar ja públicament un respecte a les víctimes
i als damnificats  de la catàstrofe, i demanaria rigor i
responsabilitat al Partit Popular i que no faci oportunisme
polític davant una tragèdia i una catàstrofe d’aquesta magnitud;
en canvi, que aprofiti aquesta situació per fer... com a
oportunitats de millora que és el que està fent el Govern.

Jo els demanaria rigor i responsabilitat i que no facin
oportunisme polític, Sra. Prohens.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera. Sra. Prohens, té vostè la paraula.

LA SRA. PROHENS I RIGO:

Sra. Cladera, crec que no m’ha entès, qui li diu que la
resposta va ser caòtica va ser la Conselleria de Medi Ambient,
qui li diu que no varen activar els serveis va ser la Conselleria
de Medi Ambient, qui els  diu que estan elaborant un
contrainforme, que des del grup parlamentari demanam, és la
Conselleria de Medi Ambient, no és el Partit Popular.

Qui està fent una utilització política i barroera són els
membres del seu govern que s’estan tirant els trastos uns als
altres.

I li record: segueix sense presentar el CAT...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens...

LA SRA. PROHENS I RIGO:

... i hi ha sentències del Tribunal Constitucional que emparen
els dip...

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, se li  ha acabat el temps. Gràcies, Sra.
Prohens.

Sra. Consellera, té vostè la paraula.

LA SRA.  CONSELLERA D’HISENDA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Catalina Cladera i
Crespí):

Gràcies, Sr. President. Sra. Prohens, hi insistiré, no faci
oportunisme polític d’una tragèdia com aquesta. Aprofitin per
fer oportunitat de millora i sumin-se a les oportunitats de
millora que està oferint l’informe de l’INUNBAL.

Nosaltres com a Govern estam centrats a millorar la gestió
de les emergències i vostès que han estat gestionant també
emergències al passat també saben que això no ve d’ara. Les
deficiències i els punts dèbils que posa damunt la taula
l’informe no vénen d’ara. Per tant, tenen una oportunitat
meravellosa com a Partit Popular, com a partit d’oposició,
com a partit responsable que vol ser per sumar-s’hi i fer fins
i tot propostes de millora.

El Govern està centrat a millorar la gestió de les
emergències, però no oblidem una cosa: les conclusions que
diu l’informe -i li ho llegiré literalment- és que “encara que
l’administració hagués implantat amb èxit totes les propostes
de millora que reflecteix l’informe, mai no podrem assegurar
que el cent per cent de... mai no podrem assegurar que el cent
per cent d’aquests episodis no es puguin repetir”. O l’informe
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de la Guàrdia Civil que diu que davant d’aquest tipus
d’inundacions la primera regla és acceptar que la protecció
absoluta no és possible.

Però què li he de dir, què estam fent? Hem creat una
comissió dins el Govern per cercar una altra manera de
gestionar les emergències d’una forma integral amb una
agència d’emergències o similar; hem estat fent una visita a
València per veure quina referència o quin exemple podem
aprendre d’això; estam reforçant l’112, que a l’112 també va
ser... -li ho record- molts d’acomiadaments en la passada
legislatura, d’això també haurien de donar alguna explicació;
hem augmentat el pressupost d’Emergències; estam treballant
amb la FELIB per fer plans d’emergències municipals; estam
fent, revisant l’INUNBAL, etc., una sèrie de millores i a més
a més posarem en marxa les millores que estableix l’informe
perquè són oportunitats de millora i de futur.

Sra. Prohens, Partit Popular, siguin responsables,
convendria que se sumassin a millorar la gestió de les
emergències d’aquesta comunitat autònoma cap al futur,
evidentment per minimitzar l’impacte d’una tragèdia com
aquesta, però no facin oportunisme polític i no utilitzin les
víctimes perquè això, li puc assegurar que és el fàcil, el que
estan fent vostès és el fàcil.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Consellera.

9) Pregunta RGE núm. 285/19, presentada per l’Hble.
Diputada Sra. Olga Ballester i Nebot, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a la protecció de la Mar
Mediterrània.

Passam a la novena pregunta, la RGE núm. 285/19,
ajornada la segona sessió plenària de dia 15 de gener de 2019,
relativa a la protecció de la Mar Mediterrània, que formula la
diputada Sra. Olga Ballester i Nebot del Grup Parlamentari
Mixt. Té la paraula la Sra. Ballester.

LA SRA. BALLESTER I NEBOT:

Gracias, presidente. Presidenta, en esta legislatura este
parlamento aprobó una proposición de ley apoyada por todos
los grupos para proteger el Mar Mediterráneo de los daños de
las prospecciones petrolíferas, una proposición cuyo objetivo
es prohibir cualquier nueva prospección o cualquier nueva
prórroga.

Imagino que usted la recordará porque su partido se
mostró muy comprometido ante tal iniciativa y muy
beligerante con el veto del Sr. Rajoy, pero resulta que ahora
gobierna el Sr. Sánchez y, ¿cuál ha sido la primera medida del
Partido Socialista para proteger el Mediterráneo de las
prospecciones petrolíferas?

Pues mire, presidenta, un real decreto para otorgar una
segunda prórroga a la concesión de extracción de
hidrocarburos a Casablanca por un período de diez años,
presidenta, una concesión que está situada en una zona
declarada especialmente protegida por ser un corredor de
migración y cría de cetáceos.

Presidenta, para más cinismo la han concedido ustedes sin
ni siquiera el obligado estudio de impacto ambiental para
evitarse todo impedimento.

Sra. Armengol, ¿nos puede explicar a los ciudadanos de
Baleares qué significa para el Partido Socialista el
compromiso del no a las prospecciones petrolíferas?

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ballester. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern Francina Armengol.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Ballester, per parlar
d’un tema que ens ha ocupat en aquesta cambra parlamentària,
sobretot ha ocupat al Govern de les Illes Balears, no d’ara,
sinó des de fa temps. N’hi ha que sempre hem dit el mateix en
aquesta cambra parlamentària i sempre hem dit un no rotund
a les prospeccions petrolíferes a la mar Mediterrània. Per
cert, aquests que avui governam a les Illes Balears, i que ho
hem demostrat amb la nostra tasca de govern i ho hem
demostrat amb la nostra iniciativa política; li recordaré molt
breument que el Govern de les Illes Balears sempre s’ha
posicionat en contra d’aquestes prospeccions petrolíferes,
hem rebutjat el nou projecte de sondejos MedSalt-2, hem
sol·licitat al Govern d’Espanya l’arxiu dels procediments
d’aquest projecte i també hem demanat al Govern espanyol la
moratòria respecte dels projectes de sondejos acústics amb
canons d’aire comprimit i prospeccions d’hidrocarbur.

També s’ha impulsat la declaració de la ZEPIM, el
corredor de cetacis que transcorre entre  les costes de
Catalunya, el País Valencià i les Illes Balears, que va ser
aprovat en el Consell de Ministres del mes de juny,
precisament perquè tota aquesta zona quedi lliure  de
prospeccions petrolíferes, i hem demanat que la Mediterrània
sigui lliure de prospeccions petrolíferes.

Sra. Ballester, tal vegada qui hauria de fer un poc de
memòria són vostès, li recordaré que a aquesta cambra
parlamentària vàrem aprovar una iniciativa legislativa per anar
a Madrid per rebutjar d’una forma claríssima les prospeccions
petrolíferes a la mar Mediterrània, vostès aquí en varen ser
defensors. A Madrid, Sra. Ballester, se’n recorda quan
governaven amb el Sr. Rajoy, se’n recorden del vet que varen
posar i vàrem haver de tornar a fer la iniciativa legislativa, Sra.
Ballester? Un poquet de memòria i un poquet de coherència.
Gràcies.
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Ballester, té vostè la paraula.

LA SRA. BALLESTER I NEBOT:

Sí, mire, presidenta, los hechos son tan contundentes.
Mire, presidenta, la peor  estrategia de un político es la
estrategia del oportunismo y el “postureo” porque el
“postureo” tiene las patas muy cortas y la decepción de los
ciudadanos es muy honda. 

Mire, presidenta, ustedes han otorgado una prórroga para
extraer hidrocarburos para diez años en una zona protegida,
primera medida del Sr. Sánchez y sin pestañear; pero es que le
recuerdo que la primera prórroga, la anterior, la otorgó el
Partido Socialista con el Sr. Zapatero sin pestañear. Está claro
que al Partido Socialista le importa un comino las
prospecciones petrolíferas porque además usted ahora se
calla, se ha callado desde el 28 de diciembre en que se aprobó
este real decreto, ha guardado la pancarta y ni una queja, todo
en orden. Ni usted se queja ni sus socios de Gobierno, de
MÉS y de Podemos.

Mire, presidenta, en fin, sin un nuevo modelo de
financiación, sin REB, sin convenio de carreteras, sin
inversiones estatutarias, sin condonación de deuda..., ahora sí,
con prospecciones petrolíferas. Mire, presidenta, usted y su
partido han perdido toda credibilidad.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ballester. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Sra. Ballester, estic d’acord amb
vostè que el “postureo” queda fatal i que les mentides tenen
les cames molt curtes, i és el que fa Ciutadans una vegada i una
altra i una altra i una altra...

(Alguns aplaudiments)

... i sempre en contra dels interessos d’aquestes illes, perquè
qui ha vetat les iniciatives legislatives d’aquestes illes,
d’aquesta cambra parlamentària, són vostès amb el Partit
Popular a Madrid, tant la del règim especial com la de les
prospeccions petrolieres. Aquest govern està compromès en
la lluita contra les prospeccions petrolieres, les seves accions
han estat contundents i, a més, hem reclamat sempre al Govern
d’Espanya que aturi aquestes qüestions i que en aquests
moments hi ha hagut només la possibilitat legal de fer això
que vostè diu.

Però l’important, Sra. Ballester, és que es treballa en el Pla
nacional de lluita contra el canvi climàtic i la transició
energètica i que aquest tancarà definitivament les
prospeccions petrolieres, i això es fa ara des del Ministeri de
Transició Ecològica, que les mesures són clares i
contundents, Sra. Ballester. No vulgui confondre, aquí els que
hem dit sempre no a les prospeccions som els mateixos,
vostès han canviat de postura segons han estat.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. 

10) Pregunta RGE núm. 273/19, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Jaume Font i Barceló, del G rup
Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa a problemes laborals amb IB3.

Passam a la desena pregunta, la RGE núm. 273/19, també
ajornada la segona sessió plenària, relativa a problemes
laborals amb IB3, que formula el diputat Jaume Font i Barceló,
del Grup Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS. Té la paraula el Sr. Font.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President, senyors i senyores diputats. Sra.
Presidenta, moltes coses han canviat en quinze dies i d’aquesta
que jo li volia demanar qualque cosa ha canviat, però no
n’estam conformes. És a dir, vostè sap que al llarg d’aquesta
legislatura li hem parlat des d’El Pi moltes vegades i fins i tot
vostès ens varen convèncer a nosaltres per votar el director
d’IB3 que la passa seria un nou model de televisió i ràdio a les
Illes Balears i, a la vegada, s’estudiaria la internalització d’una
part de la gent d’IB3 Televisió. Acaba la legislatura i  no ho
hem fet.

Durant aquest procés hi ha un canvi de productora que duu
la televisió i en aquest canvi de productora els treballadors
amb la productora havien acordat, i amb els dirigents que té el
Govern allà dins, una sèrie de qüestions que es tendrien en
compte dels seus drets, respecte  de l’IPC i respecte d’una
sèrie de qüestions quan viatjaven a l’exterior i tot això. Quan
entra la nova productora se li amaguen a aquesta productora
tots aquests acords que ja hi havia hagut i, lògicament, les
dones i els homes que fan feina a ràdio i televisió va passant
el temps i veuen que no els apliquen l’IPC i si els ho apliquen
un any no els ho consoliden l’any que els han aplicat i a l’any
anterior següent els lleven els 40 euros de l’any d’abans i els
posen el nou.

Ara veig que han arribat un acord de mínims, a un acord de
mínims; per això, nosaltres li volem demanar, Sra. Presidenta,
si vol, eh!: és conscient dels problemes que pateixen les
treballadores i els treballadors d’IB3 per culpa de tots e ls
polítics que hi ha hagut aquests darrers any, -que m’incloc a
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mi-, però que aquesta legislatura on volíem donar una solució
distinta, -m’incloc a mi-, però pam, pam, pam, parlar, parlar,
parlar..., ha passat la legislatura i aquí hi havia un acord
superior, superior, que és l’acord del Govern, que són 34, hi
havia un acord fins i tot amb El Pi en això, mai un hemicicle
havia tengut tanta gent que estigués d’acord a implantar un nou
model, corregir els errors i que els drets dels treballadors
estiguessin consolidats.

No he vist la Conselleria de Treball apassionada per
resoldre aquest problema. Com ho veu, Sra. Presidenta?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Font, per plantejar una
vegada més una qüestió que hem debatut molt en aquesta
cambra parlamentària, que és sobre el model de televisió
pública, Radiotelevisió pública de les Illes Balears, i que
vàrem consensuar certament que havia de ser independent, que
no podia ser que el vicepresident del Govern fos el director
d’IB3, no podia ser que des del Govern de les Illes Balears es
digués qui podia sortir en els programes o qui no, que havia de
ser un servei públic, que havia de fer possible el suport a les
delegacions de Menorca, d’Eivissa i de Formentera. En
definitiva, tantes i tantes coses que s’han anat aconseguint
durant aquesta legislatura.

Està tot acabat i tot tancat? No, Sr. Font, i  en aquesta
cambra parlamentària decidírem que hi hauria una comissió de
treball molt més plural amb tots els grups parlamentaris per
parlar del model audiovisual, que tampoc no ha acabat les
seves tasques, i des del Govern de les Illes Balears el que hem
fet és respectar la independència de l’Ens de la radiotelevisió
pública que, repetesc, jo n’estic orgullosa, ha millorat
moltíssim respecte de la legislatura passada, també en tot allò
que fa referència al tracte del seu personal. 

Efectivament, vostè hi feia referència, tenim un acord
perquè hi ha hagut un conflicte laboral, certament; el Govern
i la direcció d’IB3 han fet feina intensament per intentar
resoldre aquest conflicte laboral i s’ha arribat a l’acord amb
l’empresa Liquid Media, que ha acceptat pràcticament la
totalitat de les reclamacions plantejades per la plantilla; hi
haurà augment d’acord amb l’IPC, l’augment serà per a tots els
periodistes, no només pels que varen ser subrogats, hi haurà un
plus per viatges, aquestes millores també s’aplicaran als
contractes per obra i servei que es facin a partir d’ara. Així
s’ha pactat i així s’inclourà en el pròxim conveni col·lectiu.
També s’ha de dir que Liquid Media gestionarà un any més els
informatius. 

A la licitació dels serveis informatius, li vull recordar, Sr.
Font, per primera vegada en la història IB3 va garantir els llocs
de feina de tots els treballadors i treballadores i garantir també

les clàusules socials, i per primera vegada es va fixar el
nombre de treballadors que havien d’estar a informatius, que
eren 186, i, com sap, arran de les millores que va proposar
l’empresa guanyadora són 200 els treballadors i treballadores
que fan feina als informatius d’IB3. I vàrem incloure aquestes
clàusules socials.

Es treballa també amb el plantejament de dir com poden
anar a la internalització de segons quines parts d’IB3? Sí, vostè
ho sap, i s’està treballant amb un document tècnic des de la
direcció d’IB3, des d’IB3, que serà explicat en breus
setmanes. Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Font, té vostè la paraula.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Sí, i poc temps. Sra. Presidenta, en cap moment li he parlat
de la independència del periodista ni dels continguts, li he
parlat dels drets de les treballadores i dels treballadors.
L’informe sobre la possible internalització ho va dir el
director d’IB3 Televisió i Ràdio que seria aquí abans del Nadal
passat, no és aquí. Eh..., -perquè em queden nou segons-, han
arribat a un acord, però és per a un any, pel temps que li queda
a aquesta concessionària, i després? Ens ha passat l’any i no
hem posat les bases per a la seguretat de la feina d’aquestes
dones i homes, Sra. Presidenta.

Amb això hem fracassat, em sap molt de greu, però ho ha
d’assumir. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Sra. Presidenta, té vostè la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Ens regim amb aquesta concessió
com amb totes les de l’administració pública. Vostè no me
n’ha parlat, però és que era molt important, havíem de redreçar
coses molt fonamentals a IB3, IB3 no podia estar al servei del
Partit Popular que governava, havia d’estar al servei dels
ciutadans d’aquestes illes que són els que la paguen. Moltes
gràcies.

(Alguns aplaudiments)

11) Pregunta RGE núm. 296/19, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Gabriel Company i Bauzá, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a la defensa del s
interessos de les Illes Balears per part del Govern de
l’Estat.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a l’onzena pregunta, la RGE núm. 296/19, també
ajornada de l’anterior sessió, relativa a la defensa dels
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interessos de les Illes Balears per part del Govern de l’Estat
-silenci, per favor-, que formula el diputat Sr. Gabriel
Company i Bauzá, del Grup Parlamentari Popular. Té la paraula
el Sr. Company.

EL SR. COMPANY I BAUZÁ:

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Armengol, després de
conèixer els pressuposts generals de l’Estat per a l’any 2019
es constata que les inversions a les Illes Balears cauen un
11,7%, quan la mitjana dins tota Espanya creix un 21,3%. Es
constata que dels 171,2 milions d’euros que hi havia l’any
passat en els pressuposts de l’Estat ara passam a 153, i Balears
és la tercera comunitat autònoma més ferida amb aquests
pressuposts generals de l’Estat, del Sr. Sánchez, del PSOE, del
seu PSOE.

Considera vostè que en aquest pressupost del PSOE es
defensen els interessos de les Illes Balears?

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Company. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Company. Jo he
explicat moltíssimes vegades que el Govern que tenc l’honor
de presidir sempre defensarà els interessos dels ciutadans
d’aquesta comunitat autònoma governi qui governi a Espanya,
i així ho hem demostrat.

Miri, Sr. Company, el surrealista és allò seu, l’any passat
el pressupost de l’Estat, el de 2018, aportava a les Illes
Balears 339 milions d’euros i vostè em va dir: “deixi, el no és
no, es posi en defensa dels interessos de les Illes Balears i
aprovi aquests pressuposts que són molt bons per a la nostra
terra”. Bé, idò, això eren 339, aquest any són 435 milions
d’euros que vénen a les Illes Balears, i vostè em diu el
contrari.

I jo li dic, miri, Sr. Company, ni els 339 eren suficients ni
aquests 435 perquè no ens suposen, no ens posen a la mitjana
d’inversió territorialitzada, tampoc no són suficients. I aquesta
és la postura que defensa el meu govern.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Company, té vostè la paraula.

EL SR. COMPANY I BAUZÁ:

Després, si vol, Sra. Armengol, li demostraré que dos més
dos és igual a dos, i això és mentida com el que vostè acaba de
fer ara amb els números.

Aquests pressuposts generals de l’Estat destapen la gran
mentida que ha estat alimentant vostè durant tota la legislatura,
vostè ha estat practicant l’engany massiu amb els ciutadans de
Balears i ha viscut tota la legislatura dient Madrid me mata i ha
viscut de l’eslògan, del “postureo” i, com li dic, de la mentida. 

Miri, ni rastre del règim especial de les Illes Balears, ni
rastre dels 240 milions d’euros de carreteres, vostè té 180
milions posats en aquell pressupost de Balears que no vendran
i no són del pressupost general de l’Estat; una farsa i una gran
mentida que la conselleria sabia i vostè també i han fet aquest
forat de 180 milions d’euros en el nostre pressupost.

Ni rastre del nou sistema de finançament, en aquest
pressupost ni rastre d’aquelles inversions que diu vostè
ferroviàries de 100 milions d’euros ni d’aquestes inversions
hidràuliques de 360 milions d’euros. Tot això és una mentida,
Sra. Armengol, i això és una llàstima perquè Balears no té
perquè haver de patir. 

Vostè va dir, jo aniré a Madrid..., no aniré a Madrid a acotar
el cap, i vostè va dir que els seus, o els nostres, depèn de
Madrid, els que estaven en el Congrés de Diputats, havien
d’oposar-se als pressuposts anteriors. Els seus s’oposaran a
aquests que són tan dolents per a Balears?

Ara només li vull dir en un moment, miri: “Antich afirma
en Ibiza que los sondeos petrolíficos -petrolíferos, perdó-
no suponen ningún escándalo”, dia 20 de març de 2011,
“estas prospecciones no han de suponer ningún escándalo
y no conocemos que haya habido ningún desastre
ambiental. El mero hecho de que el Gobierno de España
quiera saber cuáles son las riquezas que tiene en materia
energética no debería suponer ningún escándalo”.

Escolti!, crec conèixer..., crec conèixer el senyor..., crec
reconèixer...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor.

EL SR. COMPANY I BAUZÁ:

... al Sr. Xico Tarrés i crec que també al Sr. Vicenç Thomàs en
aquesta foto, i vostè em diu que no han canviat de postura? Sra.
Armengol, per favor, vostès canvien segons els ve el vent. I ja
li vaig dir en el primer debat de l’estat d’autonomia...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Company...
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EL SR. COMPANY I BAUZÁ:

... així no es pot anar, Sra. Armengol, la mentida té les cames
curtes.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Company, se li ha acabat el temps. Moltes gràcies.

(Se sent el timbre de tall del micròfon)

Gràcies, Sr. Company.

(Alguns aplaudiments)

Sra. Presidenta, té vostè la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socias):

Gràcies, Sr. President. Si començam amb l’afirmació que
dos més dos són dos ja entenc, Sr. Company, tot el que li ha
passat a la resta de preguntes i quan interpreta el pressupost
general de l’Estat.

Miri, una valoració global, aquests pressuposts generals de
l’Estat són necessaris i milloren coses molt importants per als
ciutadans d’aquesta comunitat autònoma. A vostè li sembla bé
o no que es pugin les pensions per a gairebé 170.000
pensionistes a les Illes Balears? A nosaltres sí, vostès no
perquè varen votar en contra l’altre dia en el reial decret llei
i no sé què faran al pressupost general de l’Estat.

Li sembla bé o no que les dones, dic les dones, cuidadores
de les persones dependents, puguin cobrar i cotitzar a la
seguretat social, cosa que vostès varen retallar des del Govern
d’Espanya? A nosaltres ens sembla bé.

Li sembla bé que s’eliminin copagaments farmacèutics a
nivell de tot Espanya? Nosaltres a les Illes Balears ja ho fem;
vostè, Sr. Company, és qui va obligar als pensionistes a pagar
pels medicaments.

Li sembla bé que s’augmenti el sou als treballadors
públics?

Li sembla bé o no que hi hagi tota la partida pressupostària
del 75% de descompte dels ciutadans de les Illes Balears o
que s’augmentin les beques escolars?

Tot això va en el pressupost general de l’Estat i és molt bo
per als ciutadans d’aquesta comunitat autònoma, sense cap
mena de dubte.

Si parlam de la inversió territorialitzada, Sr. Company, que
parlam de la inversió directa de l’Estat, parlam de les
inversions en ports, aeroports i justícia, perquè no hem
d’enganyar la gent, aquesta baixa, i em diu: “vostè què troba,
Sra. Armengol?”, i li dic: “malament”. I què li he dit jo al
president Sánchez? “Aquest pressupost no és suficient, s’ha de

resoldre”, però no any rere any només sinó que s’ha de
resoldre amb la proposta de règim especial de les Illes Balears
que ens col·loqui a la mitjana d’inversió territorialitzada que
és pel que ha lluitat aquest govern, que és pel que ha lluitat la
societat civil d’aquestes illes i que és el que aconseguirem en
breu.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. 

12) Pregunta RGE núm. 600/19, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Jaume Font i Barceló, del Grup
Parlamentari El Pi PROPOSTA PER LES ILLES
BALEARS, relativa als pressuposts generals de l’Estat.

Passam a la dotzena pregunta, la RGE núm. 600/19,
relativa als pressuposts generals de l’Estat, que formula el
diputat Sr. Jaume Font i Barceló, del Grup Parlamentari El Pi
PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS. Sr. Font, té vostè la
paraula.

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President, senyors i senyores diputats. Sra.
Presidenta, m’estava fent nusos dins la cadira, és a dir, no
podia aguantar aquest debat que hi havia, és aquella dita
menorquina “l’ase li diu al porc orellut”. El bipartidisme que
han..., que hem practicat durant tants d’anys que ha dut a la
ruïna a aquesta terra no es barallin per misèries, no es barallin
per misèries dos partits que no són capaços ni un ni l’altre de
quan governen de posar el punt sobre les is.

Sra. Presidenta, Sra. Presidenta, ja li vaig dir fa set mesos,
dia 5 de juny de l’any passat, quan vaig conèixer el nom de
l’actual ministra d’Hisenda, María Jesús Montero, justament
poc abans li havia fet la pregunta del règim especial, aquell dia
li vaig dir, i ho té el Diari de Sessions, que no sabia si aquesta
persona entendria el patiment d’aquesta terra, recordem que
com a consellera de la Junta d’Andalusia estava més
acostumada al biberó dels doblers de l’Estat que als que
produïen ells, però vostè em va dir, i llegesc textualment:
“Montero té una consciència clarament autonòmica i sap
perfectament de les polítiques recentralitzadores del ministre
Montoro i com Balears sap com s’emprava la regla de despesa
de forma partidària”.

Jo no sé si s’empra de forma partidària o no, però el que
tenc molt clar, tenim molt clar des d’El Pi, que volem saber si
troba justs aquests pressuposts. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.
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LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Font. Permeti’m una
prèvia a l’asseveració que feia vostè que governi qui governi
a Espanya és exactament el mateix per a aquesta comunitat
autònoma, entendrà que jo no hi estic en absolut d’acord i que
el plantejament d’alguns és de recentralització, que quan
governen restringeixen drets, lleven llibertats als ciutadans
també d’aquestes illes, que tota l’eliminació de tots els..., de
la minva dels serveis públics que va passar la passada
legislatura nosaltres, evidentment, no ho compartim ni podem
dir que hi estam d’acord. Vostè, Sr. Font, ha estat senador per
les Illes Balears, vull dir, tothom té la seva història.

Vostè sempre m’haurà sentit dir i defensar..., sempre
m’haurà sentit dir, estigui on estigui, estigui a l’oposició o
estigui en el Govern sempre, i no em trobarà cap, cap, cap
declaració diferent d’aquesta, sempre m’ha sentit defensar els
interessos de les Illes Balears i sempre m’he enfrontat a qui
sigui, amb qui ha governat a Espanya sigui del color que sigui,
per defensar els interessos d’aquesta comunitat autònoma, Sr.
Font, i això sempre ho he tengut clar. 

Li diré, e ls  pressuposts generals de l’Estat, i he fet una
valoració abans al Sr. Company, té  una part molt positiva,
sense cap dubte, perquè atura els retalls que ens han imposat
des del Govern d’Espanya en tantíssimes coses; just la pujada
del salari mínim interprofessional que s’ha aprovat fa poc, la
pujada de les pensions, les pujades de les beques per als
escolars i tantes i tantes coses, també la inversió pública és
molt important que es tiri endavant.

Si vostè em diu, la part territorialitzada, que em parla de
capítol 6, em parla de les inversions en port, aeroports i
justícia, que és el que inverteix directament l’Estat aquí sense
fer convenis, aquesta baixa és suficient? Li dic no, li dic no.
Per tant, s’ha d’intentar arreglar. Ara, també hem d’afegir
capítol 7, els convenis que vénen a aquesta comunitat
autònoma via l’Estat i que és d’inversió directa a les Illes
Balears, que van per capítol 7, i aquí vénen 10 milions d’euros
del Ministeri de Turisme, que fa vuit anys que no es signava un
conveni amb les Illes Balears, i és positiu; o els 10 milions
d’euros al conveni ferroviari que fa molts d’anys que no es
signava un conveni amb aquesta comunitat autònoma, i també
és positiu. Suficient? No, Sr. Font, i en aquesta lluita hi
seguirem treballant el Govern de les Illes Balears. Estic
convençuda, Sr. Font, que vostè i El Pi també hi seran en
aquesta lluita.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Font, té vostè la paraula. 

EL SR. FONT I BARCELÓ:

Gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, també una prèvia,
jo som hereu de la meva història i som un lluitador, on som
que és que sempre reconec primer que m’he equivocat, però
això no em lleva la força per seguir lluitant i fer-ho millor, és
l’únic que li vull dir.

Miri, Sra. Presidenta, vostè diu, aquí només hi ha la part
d’inversió territorialitzada, bé, si jo  som espanyol, que ho
som, un extremeny, que té el mateix nombre d’habitants que
aquí a Balears, o Aragó, que té el mateix nombre d’habitants,
aquests senyors cobren per habitant 454 euros un, 421 l’altre,
per què nosaltres 150, per què?

I després vull acabar amb una cosa que em servirà perquè
quedi clar aquí dins, El Pi no estarà mai d’acord amb un règim
especial per a les Illes Balears que compensi la inversió que
s’ha de fer en aquesta terra, un REB, un règim especial a les
Illes Balears és per compensar els costs d’insularitat, és per
compensar que la cistella de compra de qualsevol dona o
home de Formentera, de Menorca, d’Eivissa i de Mallorca
costa un 14, un 18%; les inversions van als pressuposts
generals de l’Estat, no van dins el REB, que li quedi clar, Sra.
Presidenta.

Estic cansat de sentir aqueixa cantarella que el REB
serveix per compensar els costs d’inversió; no, no i no, ho
volem com a Canàries, per compensar la insularitat.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Font. Presidenta, té vostè la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. A veure, Sr. Font, des del
relaxament necessari, les inversions qui ho marca, que el REB
ha de marcar inversions, és l’Estatut d’Autonomia de les Illes
Balears a la seva disposició transitòria, que marca que el
règim especial serà el que farà factible les inversions estatals
necessàries per a les Illes Balears. I ens d’emmarcar a les lleis
orgàniques, si volem guanyar la batalla ho hem de fer bé, Sr.
Font, ho hem de fer bé en base a l’Estatut d’Autonomia que
vàrem aprovar aquí i en base a les demandes que hem anat fent
una vegada i una altra, i aquesta és la força jurídica que tenim.

I és molt important, ara sí que vendrà a les meves, que ens
posin a la mitjana d’inversió territorialitzada, perquè si hi
fóssim en els pressuposts generals de l’Estat del 2019 seria
molt més favorable per a la nostra comunitat autònoma. Per
tant, esper que ens doni suport, perquè això és el que interessa
als ciutadans d’aquestes Illes.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta.

13) Pregunta RGE núm. 633/19, presentada per
l’Hble. Diputat Sr. Gabriel Company i Bauzá, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a la prohibició del diesel.

Doncs, passam a la tretzena pregunta, la RGE núm. 633/19,
relativa a la prohibició del diesel, que formula el diputat Sr.
Gabriel Company i Bauzá, del Grup Parlamentari Popular. Té
la paraula el Sr. Company.

EL SR. COMPANY I BAUZÁ:

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Armengol, encara que
sigui uns segons i ha dit que 2 + 2 és igual a 2 , li puc
demostrar, però és fals, i li he volgut per si no ho ha entès, que
és el que fa vostè, dir falsedats i fent quadrar números que no
quadren, més que res perquè li quedi clar.

(Remor de veus)

Acaba de dir una altra mentida, que mai no s’havien dut
inversions ferroviàries aquí, en aquesta comunitat autònoma,
i cada any, cada any, cada any hi ha 4.950.000 euros en els
pressuposts, si no ho sap, li ho dic jo , que els he manejat
durant quatre anys. Per tant, no ha fet cap ou de dos vermells.

Miri, Sra. Armengol, després de la denúncia de
l’Associació Espanyola de Fabricants de Vehicles i Camions
davant la Comissió Europea, suportada per la Federació també
Nacional de Lloguer de Vehicles, contra la prohibició de
vehicles diesel a partir de l’any 2025 que vol aprovar vostè, jo
li deman: està disposa a escoltar el sector i replantejar-se
aquests terminis?

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Company. Doncs, té la paraula la Sra.
Presidenta del Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. Supòs que no em confonc quan de
la seva pregunta veig clarament quins interessos està disposat
a defensar el Partit Popular i el seu grup. Dir-li  que aquest
govern que li parla sempre ha estat disposat a parlar amb
tothom, sempre ha escoltat tothom i, de fet, la llei de canvi
climàtic  neix d’un gran procés participatiu on s’ha escoltat
moltíssima gent, també evidentment les associacions
afectades pel tema dels vehicles tant de diesel com de benzina;
de fet, fa molt poquet que m’hi he reunit, els vaig demanar que
ens fessin una proposta la qual nosaltres esperam.

Escolti, Sr. Company, la llei de canvi climàtic és una llei
pionera, una llei valenta, una llei compromesa no només amb

el present, sinó amb el futur d’aquesta comunitat autònoma, no
només afecta la part dels vehicles diesel i benzina que puguin
circular per les Illes Balears, sinó, com vostè sap, el sistema
de producció energètica de les nostres Illes, que volem una
transició ecològica justa; l’aposta per les renovables i les
mesures d’eficiència energètica. És una llei que, a més, no ha
tengut cap esmena a la totalitat, i que jo esper que, després de
la tramitació parlamentària surti una llei molt més
consensuada i una llei que pugui perdurar, perquè ens devem
als qui vendran, Sr. Company.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Company, té vostè la paraula.

EL SR. COMPANY I BAUZÁ:

Moltes gràcies. Sra. Armengol, nosaltres amb l’objectiu hi
coincidim plenament, avui en dia tothom coincideix plenament
en aconseguir l’objectiu, però la Unió Europea i també l’Estat
espanyol han marcat uns terminis; allà on vostè s’equivoca és
en voler fer massa via per mostrar-se la campiona d’Europa, i
això tanmateix no ho serà.

Sra. Armengol, fer massa via en un cas d’aquests fa molt de
mal, i sí, sap quins interessos estam defensant? Els dels
treballadors de totes aquestes empreses que tal vegada han de
tancar, els seus treballadors, aquest govern de la gent que
vostè diu representar...

(Alguns aplaudiments)

..., aquests, perquè aquests seran els que patiran quan un sector
no es pot reconvertir en temps.

Quan a Madrid diuen a l’any 40 o a l’any 50, vostè diu a
l’any 2025, i no hi ha temps. Amb això es demostra la seva
nul·la capacitat de gestió dins qualsevol empresa, sap que no
es pot anar així, qualsevol empresari d’aquest món sap que no
es pot anar tan aviat; qualsevol picapedrer sap que no es pot
desencofrar a menys de 21 dies, perquè l’edifici cau, i vostè
el farà caure aquest edifici, Sra. Armengol, per voler fer massa
via.

L’objectiu final el compartim, el que no podem compartir
és aquesta velocitat que vol fer vostè per penjar-se la medalla
dient som la campiona d’Europa, que no ho serà la campiona
d’Europa, no aconseguirà l’objectiu, li caurà i farà molt de mal
a totes les indústries de Balears perquè no els dóna temps a
reconvertir-se.

A més, ha aconseguit una altra cosa, la venda de cotxes
nous a l’any 2018 a Balears puja un 1,6% i a Espanya puja un
7%, el problema rau en els vehicles antics, Sra. Armengol, són
els que contaminen, no són els diesel, no és la tecnologia que
ha de perseguir, és el que contamina. I vostè hauria de fer un
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pla de reconversió, que és el que farem nosaltres, farem un pla
de reconversió, donarem 6.000 euros perquè tothom pugui
canviar a cotxes nous i llevar els cotxes antics, que són els que
contaminen.

Està equivocant el tir, Sra. Armengol, i ens està ferint
l’economia de les Illes Balears, els treballadors, Sra.
Armengol.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Company. Té la paraula la Sra. Presidenta del
Govern.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Francesca Lluch Armengol i Socías):

Gràcies, Sr. President. A veure, Sr. Company, és un poc
agosarat això dels treballadors, no? Vostè va batre el rècord no
ja de xifres d’atur, no, no, vostè va batre el rècord d’acomiadar
treballadors públics d’aquesta comunitat autònoma sense
pagar-los les condicions laborals que s’exigien,...

(Alguns aplaudiments)

..., per tant, anem a veure qui protegeix els llocs de treball.

Sr. Company, les indústries de Balears no s’han d’adaptar
a la transició energètica, que jo sàpiga no construeixen cotxes,
no tenim indústria nosaltres automobilística a la nostra
comunitat autònoma. Nosaltres plantejam una transició
ecològica justa, amb una aposta forta pel vehicle elèctric i
serem la regió europea que tendrem més punts de recàrrega
elèctrica, i això ja és una realitat perquè ja tenim recursos de
l’ITS per poder invertir en aquest projecte.

Ho plantejam en base al que hem signat a nivell
internacional, amb els acords de París i amb els acords de
Kioto contra el canvi climàtic, en la línia dels països europeus
avançats i de les ciutats com París, Roma i tantes altres que
prenen aquestes mesures. I posam un calendari, sí, perquè
volem complir.

Sap què ha fet vostè, Sr. Company, amb les esmenes del
Partit Popular? No ha fet cap pla de transició, no digui
mentides, vostè ha llevat la proposta i punt, sense calendari i
sense res. Això què vol dir? Això no vol dir res, Sr. Company,
vostè es troba en la indefinició perquè no sap exactament cap
on ha de tirar.

Li explicaré, aquest govern sap molt clar cap on ha de tirar,
ha de tirar com ha tirat per al creixement econòmic, i avui les
dades l’EPA són claríssimes, només en el 2018 s’han creat
22.700 llocs de feina, per tant seguim creixent, Sr. Company.
Creixem més i redistribuïm millor la riquesa i donam més
drets als ciutadans i ciutadanes d’aquesta comunitat autònoma,

i pensam en el present i en el futur, per això avui la llei de
sostenibilitat de Formentera, la llei de residus, la llei de canvi
climàtic, perquè volem deixar un paisatge i un territori adequat
als nostres fills i als nostres nets.

Vostès segueixin discutint amb el Sr. Bauzá qui és més de
dretes, nosaltres seguirem servint els interessos d’aquesta
terra.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Presidenta. Doncs, abans de passar..., bé,
aixecam la sessió d’aquest punt.
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